
 انًهخص

ٌتُأل يٕضٕع دساستُا انكتابت عٍ خطط انبصشة ٔاحٕانٓا انسٍاسٍت ٔالالتصادٌت نهفتشة يٍ سُت     

و( انتً ركشْا ٌالٕث انحًٕي فً كتابّ يعجى انبهذاٌ ، ٔتتأنف ْزِ 4224 -635ْـ/ 624 – 44) 

لٕث انحًٕي ٔحلاحت فصٕل ٔخاتًت ٔيهحك انذساست انًتٕاضعت يٍ يمذيت ٔتًٍٓذ تحذث عٍ سٍشة ٌا

بالاضافت انى لائًت انًصادس ٔانًشاجع ، تحذث انفصم الأل عٍ جغشافٍت انبصشة عُذ ٌالٕث 

انحًٕي يتُألا ً تسًٍت انبصشة ٔيٕلعٓا انجغشافً ٔتخطٍط انبصشة ٔتٕصٌع يذَٓا ٔيساجذ انبصشة 

نسٍاسٍت عُذ ٌالٕث انحًٕي فً انعصٕس ٔداس اياستٓا ٔتكهى انفصم انخاًَ عٍ احٕال انبصشة ا

انخلاحت انشاشذي ٔالايٕي ٔانعباسً ٔتطشق انفصم انخانج نهحذٌج عٍ احٕال انبصشة الالتصادٌت 

يتُألا ً دساست انضساعت ٔانتجاسة ٔانصُاعت ٔانًعادٌ ٔانصٍذ ٔتشبٍت انخٍٕل  عُذ ٌالٕث انحًٕي 

 ائب ٔانعطاء ٔانششاء فً انبصشةٔالابم ٔانذٔاجٍ ٔالاسٕاق ٔانًٍٓ ٔانبٍٕع ٔانضش

Abstract 

Our study deals with the plans , political and economic situations for 
the period (14– 621AH/63 –1224 ) in Basrah city that mentioned by 
Yaqut Al–Hamawi in his book "Mu'jam Al-Buldan(" Dictionary of 
Countries")" . 

It consists of Introduction and Preface , which addressed Biography 

of Yaqut Al – Hamawi , in addition to three chapters , Conclusion , 

Appendix, Bibliography and List of References. The First chapter 

showed the Geography of Basrah, Origin of its name as Basrah , It 

Geographical location ,Its planning as city, Distribution of its areas , 

Its Mosques and the Palace of its government. The Second Chapter 

dealt with the political situations in Basrah during  three eras : The 

Rashidun, The Umayyad and the Abbasid era according to Al- 

Hamawi . Third chapter spoke about the economic situation in 

Basrah according to Al- Hamawi in terms of Agriculture , Trade , 

Minerals , Hunting , Breeding of horses ; camels and Poultry , 

Professions and Taxes. 


